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Povzbudivé zprávy z 54. Žofínského fóra  
Další, v pořadí již 54. Žofínské fórum se 

konalo včera, v úterý 13. prosince v Praze. 
Jako každoročně v závěru roku bylo pojato 
jako Den starostů a primátorů a mimo jiné se 
jej zúčastnil i premiér Jiří Paroubek s minis-
trem pro místní rozvoj Radko Martínkem. Me-
diálním partnerem akce byl časopis Moderní 
obec. 

Mezi nejzajímavější informace, které na 
odpoledním setkání zazněly, nepohybně patří 
ta, že premiér Paroubek již vyzval ministra 
životního prostředí, aby brzy – v řádu několika 
týdnů – přišel s návrhem, jak dále zmírnit pod-
mínky pro přiznává-
ní dotací na plynofi-
kaci obcí. Předseda 
vlády má přitom za 
to, že pro tyto účely 
by mělo stačit, po-
kud by si plynovou 
přípojku nechalo 
zřídit jen nějakých 
30 % domácností 
v obci.  

Podobná vstřícněj-
ší řešení vůči obcím 
Jiří Paroubek očeká-
vá, jak se včera na 
Žofíně vyjádřil, také 
od Ministerstva pro 
místní rozvoj a Stát-
ního fondu rozvoje bydlení, pokud jde o otázku 
tzv. neoprávněných dotací na budování bytové-
ho fondu. Tyto záležitosti by se měly podle 
premiéra řešit napříště velkoryseji. To však 
neznamená, jak připomněl, že by se tolerovaly 
kauzy, kdy by obec například dotaci určenou 
na sociální bydlení neoprávněně použila pro 
objekt sloužící třeba rekreačnímu ubytování. 

Také ministr Martínek měl pro starosty pozi-
tivní zprávu. Účastníci Žofínského fóra se jako 
první od něho dozvěděli o tom, že Ministerstvo 
pro místní rozvoj prodloužilo termíny pro před-
ložení žádostí o dotace ze všech podprogramů, 
které spravuje, a to až do 31. ledna 2006 
(původní termín byl 13. leden 2006). 

Poslem dobrých zpráv se stal i náměstek 
ministra financí Eduard Janota. Na Žofínském 
fóru totiž konstatoval, že letošní hospodaření 
obcí skončí s přebytkem, který by mohl dosáh-
nout až 5 miliard korun. Přitom se původně 
očekával schodek ve výši 6 miliard korun a 

v uplynulém roce 
obce dokonce vyká-
zaly schodek ve výši 
9,7 miliardy korun. 
Do konce října letoš-
ního roku dosáhly 
příjmy obcí zhruba  
180 miliard korun, 
zatímco jejich výdaje 
činily 168,1 miliar-
dy. Přebytek tedy 
dosáhl částky téměř  
12 miliard korun, 
což náměstek Janota 
označil za velmi 
pozitivní vývoj.  
Loni se celkové 
zadlužení obcí a 

měst zvýšilo o 4,4 miliardy korun na celkem 
75 miliard korun, přičemž závazky mají v pod-
statě všechny obce nad 5000 obyvatel. Více 
než polovinu celkového zadlužení tvoří závaz-
ky Prahy, Brna a Ostravy; jen hlavní město 
dlužilo téměř 34 miliard korun. Naopak malé 
obce obvykle dlužníky nebývají. 

( r š )   

AKT UÁL NĚ  

Cena BLF je otevřena i obcím 
Sdružení představitelů domácího a meziná-

rodního průmyslu a obchodu v ČR – Business 
Leaders Forum (BLF) – vyhlásilo již 15. roč-
ník soutěže Cena zdraví a bezpečného životní-
ho prostředí 2005. Ta je příležitostí nejen pro 
firmy, ale i pro města a obce. Prestižní ocenění 
obdrží subjekt, jehož činnost vedla v daném 
roce k nejlepšímu měřitelnému výsledku zlep-
šení životního prostředí, zdraví zaměstnanců 
či obyvatel či k význačném přínosu v bezpeč-
nosti práce. Pokud se obec, město či jiný sub-
jekt chce zúčastnit soutěže, stačí popsat na  
1 až 2 stranách textu vlastní přínos ke zdraví a 
ke zlepšení životního prostředí, jednu konkrét-
ní akci, investici či jiné zlepšení ukončené v 
roce 2005. Zároveň se musí uvést měřitelné 
přínosy a finanční náklady. Termín pro zaslání 
přihlášek je 31. prosinec 2005. Více o soutěži 
na www.blf.cz pod odkazem Aktuality. 

... DALŠÍ BENEFIT PRO PŘEDPLATITELE MODERNÍ OBCE 
 

Součástí lednového vydání Moderní obce (expeduje se 5. ledna 2006) bude pokračování  
Abecedy nejčastějších otázek a odpovědí pro starosty a úředníky.  

 

Lednová osmistránková příloha pod tímto názvem tak naváže na přílohu, která letos v červenci  
vzbudila velký čtenářský ohlas. Opět půjde o odpovědi na aktuální dotazy z praxe týkající se rozdílů 
mezi původním a novým správním řádem (co je nového v doručování a nabytí právní moci, jak se 
změnilo zastavení a přerušení řízení, jaké jsou nové možnosti postoupení věci, co je a co není  
obsahem spisu apod.) a také vydávání právních předpisů a usnesení.  
 

Speciální vydání časopisu Moderní obec (1/2006) lze objednat na adrese:  
Economia, a.s., odd. distribuce, Dobrovského 25, 170 55 Praha 7 

nebo  na e-mailové adrese: predplatne@economia.cz ,  
telefonicky: 233 071 197 či faxem: 233 072 015. 

 

• elektronický archiv časopisu Odpady (2003-2005) 
• kompletní aktuální registr legislativy životního  

prostředí ČR 
• kompletní evropská legislativa životního prostředí 
• fulltextové vyhledávání 
 

CD je připraveno ve spolupráci  
 se společností EnviWeb, s.r.o. 

 

Zajistěte si předplatné na tel. 800 110 022 
nebo na predplatne@economia.cz 

Speciální  
CD příloha  

 
 
 

leden 2006 

Žofínského fóra se zúčastnili (zprava): ministr Martí-
nek, premiér Paroubek, náměstek Janota, ředitel SFDI 
Švagr a ředitel SFRB Wagner.              Foto: Ivan Ryšavý 

Příjemné prožití krásných  
a klidných Vánoc a hodně štěstí, 
zdraví a spokojenosti v roce 2006 

všem svým čtenářům i dalším  
odběratelům elektronického  

zpravodaje přeje  
redakce Moderní obce. 

 

* * * * * 
Další elektronický zpravodaj vyjde až po 
Novém roce 4. ledna 2006, zatímco první 
číslo časopisu Moderní obec se bude 

v příštím roce expedovat 5. ledna. 

http://www.moderniobec.cz
http://www.blf.cz
mailto:predplatne@economia.cz
mailto:predplatne@economia.cz
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Narovnají se disproporce ve financování obcí? 
Dne 30. listopadu uspořádala Stálá komise 

Senátu Parlamentu ČR pro rozvoj venkova 
seminář k rozpočtovému určení daní. Jednání 
se zúčastnili představitelé ministerstev pro 
místní rozvoj, financí a vnitra, Svazu měst a 
obcí, Vysoké školy ekonomické a řada starostů 
i mnozí senátoři. 

Klíčovými problémy současné právní úpravy 
jsou stanovení velikostních kategorií obcí a 
koeficientů podílu na rozpočtovém 
určení daní, způsob stanovení počtu 
obyvatel jednotlivých obcí, absence 
politického zadání pro změnu systé-
mu, propastný rozdíl v možnostech 
financování potřeb malých a vel-
kých obcí, nedostatek finančních 
prostředků na kofinancování projek-
tů ze strukturálních fondů, zejména 
u malých obcí. 

Kosmetické úpravy uvažované 
Ministerstvem financí vycházejí z pět let staré-
ho zadání, jehož cílem je tlak na sdružování 
obcí do větších celků. Posílení daňových pra-
vomocí krajů a obcí může být kontraproduktiv-
ní, podobně rozšíření meziobecní spolupráce 
při zajištění financování je velmi omezené. 
Dobrým námětem je úprava výše správních 
poplatků a jejich standardizace, nastavení sys-
tému sankčních pokut se ukazuje jako cesta 

možná, zásadně však problémy málo řešící. 
Přijatelnou pozitivní cestou je výraznější změ-
na participace na daních ve prospěch obecních 
rozpočtů spojená se změnou kritérií pro stano-
vení koeficientů se zavedením vícefaktorového 
systému. Zásadní překážkou možného růstu 
příjmů obecních rozpočtů ze sdílených daní je 
vazba na státní rozpočet a výše jeho mandator-
ních výdajů. Chceme-li pomoci narovnat dis-

proporce a nedostatečnost financo-
vání obecních potřeb z vlastních 
zdrojů, musíme konečně najít odva-
hu k faktické reformě sociální, škol-
ské, zdravotní a daňové. 
Současný systém rozpočtového ur-
čení daní vidíme jako nesolidární, ba 
diskriminační pro malé obce a neo-
podstatněně protekcionistický zejm. 
pro statutární města. Je nejvyšší čas 
na změnu stávajícího politického 

zadání v oblasti financování obecní samosprá-
vy, které je fakticky nastaveno pro likvidaci 
samostatnosti malých obcí a života v nich pro-
střednictvím diskriminačního nastavení zákona 
o rozpočtovém určení daní. 

 

I n g .  J o s e f  V a c u l í k  ( K D U - Č S L )   

s e n á t o r ,  m í s t o p ř e d s e d a  S t á l é  k o m i s e  

S e n á t u  p r o  r o z v o j  v e n k o v a  

Semináře k IRZ budí zájem 
Dosavadní úspěšná šňůra seminářů k inte-

grovanému registru znečišťování (IRZ) orga-
nizovaná Ministerstvem životního prostředí 
ČR a CENIA, českou informační agenturou 
životního prostředí, v jednotlivých krajích 
Česka končí zítra (15. prosince v Olo-
mouckém a 19. prosince v Libereckém kraji.  

Dosavadní průběh seminářů ukazuje, že 
zvolená forma přímé komunikace se subjekty, 
jichž se IRZ dotýká, je přínosná a účelná. 
Svědčí o tom zejména vysoká návštěvnost 
proběhlých seminářů. Například v Ostravě a 
Praze navštívilo seminář okolo 100 účastníků.  

Veškeré informace o plánovaných seminá-
řích (přihlášky, harmonogram, kontakty) jsou 
dostupné na www.irz.cz . Přihlášky se přijímají 
na e-mailové adrese: seminare.irz@cenia.cz . 
Uveďte jméno, subjekt, který zastupujete, 
kraj, ve kterém se chcete semináře zúčastnit, a 
svůj kontakt – e-mailovou adresu či telefon, 
případně fax. Další informace najdete na: 
http://www.irz.cz a http://www.cenia.cz . 

Praha drží dobrý rating 
Mezinárodní ratingová agentura Standard & 

Poor´s změnila výhled hodnocení úvěrové 
kvality Prahy ze stabilního na pozitivní. Zlep-
šila tak již velmi dobré hodnocení Prahy 
z listopadu. Zlepšené hodnocení je jasným 
signálem pro finanční trhy a městu otevřelo 
cestu k lepším podmínkám pro půjčky. Agen-
tura hodnotí hospodaření hlavního města Pra-
hy je čitelné a promyšlené.  

»Metropole tak bez problémů může splácet 
úvěry, které čerpala v minulosti na svůj roz-
voj,« stojí v závěru zprávy. Ratingová agentu-
ra potvrdila dosavadní rating hlavního města 
A- u dlouhodobých závazků. Tehdy označila 
výhled těchto ratingů za stabilní, nyní však 
svoje hodnocení změnila na pozitivní. V rámci 
jednotlivých ratingových kategorií tak spadá 
Praha do nejvyššího, tzv. investičního stupně. 

Moderní obec 1/2006 
 

Příloha: Malá komunální technika 
• Jaké jsou trendy ve vývoji a výrobě malé komunální 

techniky 
• Na co si dát pozor při nákupu 
• Test diskových sekaček v obtížných podmínkách 
• Bezpečnost práce se ještě někdy podceňuje 

 

Téma: Spisová, archívní a skartační  
služba pro státní správu a samosprávu 

• Chyby, s nimiž se lze setkat při nakládání s písem-
nostmi v praxi městských úřadů  

• Příprava spisového a skartačního plánu 
• Elektronizace spisové  služby 
• Zkušenosti s předarchívní péčí 

 
Uzávěrka inzertní části: 16. prosince 2005 

Časopis vychází: 5. ledna 2006 
 

Další informace poskytne:  
Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198  873,  

e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

Krize obecních rozpočtů pokračuje 
Český a moravský venkov se dostal na sa-

motný okraj finanční propasti. Nízké příjmy 
obecních rozpočtů nestačí k základnímu inves-
tičnímu rozvoji. Zároveň ohrožují samotnou 
existenci venkova. Se všemi důsledky s tím 
spojenými, jak pro krajinotvorbu a ekologii, 
tak pro kulturu a turistiku. Vinu na tom nese 
špatně nastavené přerozdělování vybraných 
daní. 

Neuvěřitelných 60 % dosahují 
rozdíly v příjmech na jednoho ob-
čana mezi obcemi do 5000 obyva-
tel a městy v kategorii 50 až 100 
tisíc obyvatel. Při srovnání s městy 
nad 100 tisíc obyvatel je tento pro-
pad malých obcí ještě větší.  

Starosta menší obce tak považuje 
za úspěch, pokud se mu podaří 
koupit jeden sloup veřejného osvět-
lení ročně a následně jím vyměnit 
sloup shnilý. Samozřejmě v rámci bezplatné 
brigády, protože na nic jiného mu v rozpočtu 
nezbývají peníze. Ve stejné chvíli si jeho kole-
gové z velkých měst stavějí pomníčky 
v podobě litinových autobusových čekáren. 

Tato situace je nejen nesolidární, ale přede-
vším neetická. Je třeba ji urychleně řešit a exis-
tující nepoměr alespoň částečně narovnat ve 
prospěch malých obcí. Především se musí změ-
nit dělení obcí do kategorií, podle kterých se 
určuje, jakým způsobem budou dostávat příjmy 
ze státního rozpočtu na jednoho občana. Úřed-
níci z Ministerstva financí (MF) jsou na tuto 
práci připraveni. Dosud však chybělo politické 
zadání. 

Přednedávnem byla za účasti odboru územ-
ních rozpočtů MF vypracována příslušná mo-
delová tabulka. Ukazuje, že pokud by obce do 
2000 obyvatel získaly koeficient o hodnotě 1 
(podle něhož se daňové výnosy rozdělují), 
propastný rozdíl v příjmech obce na hlavu by 
se snížil. Nejmenší obce by tak dostávaly už ne 
3000 Kč na rok a občana jako nyní, nýbrž 8000 

Kč. U měst do 100 tisíc obyvatel by 
došlo k nepatrnému snížení ze 7870 
na 7080 Kč. To znamená, že obec 
se 100 obyvateli by místo 300 tisíc 
Kč obdržela 800 tisíc Kč ročně. 
Tyto změny by tak zároveň reago-
valy na situaci, kdy v obcích často 
pracuje nebo má rekreační nemovi-
tosti velký počet lidí, kteří tam však 
nemají trvalé bydliště. Přitom vyu-
žívají obecní infrastrukturu a zvyšu-
jí náklady na její údržbu, aniž by se 

na tom jakkoliv finančně podíleli. 
Nedostatek vlastních finančních prostředků 

navíc obcím brání v použití prostředků z ev-
ropských fondů. Obce nemají z čeho čerpat 
prostředky na nezbytnou spoluúčast při realiza-
ci projektů, které lze z evropských fondů hra-
dit. Tratí na tom celá republika. Pokud jde 
vládě a zákonodárcům o pozvednutí naší země 
a její další rozvoj, učiní co nejdříve nezbytná 
opatření a zbaví venkov jeho nerovnoprávného 
postavení. 

 

I n g .  O n d ř e j  F e b e r  ( B E Z P P ) ,  s e n á t o r  

(Předneseno na semináři k rozpočtovému 
určení daní v Senátu PSČR.)  

http://www.moderniobec.cz
http://www.irz.cz
mailto:seminare.irz@cenia.cz
http://www.irz.cz
http://www.cenia.cz
mailto:petr.pfleger@economia.cz
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Získat dotace EU je nesnadné, ale nikoliv nemožné 
Úspěšné čerpání evropských dotací bylo 

hlavním tématem konference, kterou 8. prosin-
ce pořádalo Ministerstvo pro místní rozvoj ČR 
ve spolupráci s Národní sítí zdravých měst ČR 
(NSZM – www.nszm.cz) v Kongresovém cent-
ru Praha. Cílem setkání bylo představit úspěšné 
projekty Společného regionálního 
operačního programu (SROP) a 
poukázat na možnosti čerpání 
dotací v oblasti sociální integrace 
v regionech. 

Opatření SROP na Podporu 
sociální integrace v regionech 
patří mezi ta, která jsou svým 
obsahem zaměřena na neziskovou 
sféru, obce a jejich svazky a orga-
nizace zřizované samosprávami. 
Tedy na skupinu žadatelů, která 
může být z pohledu povinnosti 
žadatele finančně se spolupodílet 
na realizaci projektů dotovaných 
ze strukturálních fondů problema-
tická. Často proto dochází k tomu, 
že žadatelé se o dotace bojí požá-
dat. 

»Získání dotací ze strukturálních fondů mož-
ná není snadné, ale určitě není nemožné,« kon-
statovala Věra Jourová, náměstkyně ministra 
pro místní rozvoj pověřená řízením sekce ev-
ropské integrace. Souhlasil s ní také ředitel 
Národní sítě Zdravých měst Petr Švec a Helena 
Gajdůšková, ředitelka Masarykovy veřejné 

knihovny Vsetín, která na akci představila svůj 
úspěšný projekt. 

»Konference poskytla prostor pro prezentaci 
měst a regionů a jejich přístupu k čerpání zdro-
jů z EU a já pevně věřím, že mnohé potenciální 
žadatele o dotace inspirovala,« uvedla v závěru 

Věra Jourová. 
Konkrétní úspěšné příklady praxe, 
jak získat evropské dotace, před-
stavily například Zdravé město 
Vsetín – projekt knihovny jako 
komunitního centra, Zdravé město 
Kroměříž – projekt úspěšného 
začleňování obyvatel azylového 
centra či Zdravý kraj Vysočina, 
který přinesl informace o unikát-
ním projektu na podporu partner-
ství a spolupráce potenciálních 
žadatelů o zdroje Evropské unie 
v rámci kraje. Svou metodickou a 
informační podporou a předává-
ním bohatých zkušeností v rámci 
národní sítě poskytuje NSZM 
svým členům šanci získat další 
zdroje EU. 

Na konferenci, pořádané pod záštitou minist-
ra pro místní rozvoj Radko Martínka, získali 
také dva členové NSZM ocenění. Za pilotní 
postup v rámci Projektu Zdravá obec obdržela 
uznání malá šumavská vesnice Strašín, za 
úspěchy na krajské úrovni byl ohodnocen kraj 
Vysočina.                                                     ( t z )  

Jak se víc dozvědět o EU 
Až do 20. prosince se v Českých Budějovi-

cích ve vstupní hale krajského úřadu koná 
výstava »Informační zdroje o Evropské unii 
v Jihočeském kraji«. Výstava představuje 
desítku institucí a organizací, které na jihu 
Čech poskytují poradenství ve specifických 
oblastech týkajících se EU.  

Prezentuje se samozřejmě činnost a nabídka 
evropského informačního střediska Europe 
Direct Krajského úřadu Jihočeského kraje, 
dále například Eurodesk poskytující své služ-
by především mládeži, Eures, nabízející infor-
mace o možnostech práce v zahraničí, kp Pro-
jekt, který pomáhá veřejnosti v oblasti zpraco-
vání projektů a další organizace. Po skončení 
výstavy bude připravena i brožurka prezentují-
cí jednotlivé organizace. 

Brožura do každé schránky 
Přehled všech důležitých informací o odpa-

dovém hospodářství v Kroměříži připravila 
pro obyvatele města tamní radnice ve spolu-
práci se společností Biopas, která ve městě a 
regionu zajišťuje svoz a likvidaci odpadů. 
Přehled má podobu brožury, kterou zdarma 
dostane každá domácnost ve městě.  

Lidé v několikastránkové ročence najdou 
všechny podstatné údaje, které je obvykle 
zajímají, včetně kompletního a aktuálního 
seznamu kontaktů na kompetentní orgány či 
popisu všech způsobů plateb za odpady. Bro-
žura vyšla nákladem 13 tisíc kusů a díky spo-
lupráci s Informačním centrem by měla být 
doručena do poštovních schránek všech kro-
měřížských domácností. 

IDE přivede další turisty 
Pražského International Destination EXPO 

(IDE) se zúčastní minimálně 1200 představite-
lů z členských agentur ASTA.  

Největší světová asociace cestovních kance-
láří ASTA se rozhodla pro tuto novou formu 
setkání svých členů a Praha byla vybrána jako 
první hostitel. Akce se uskuteční v Praze ve 
dnech 21. až 26. března 2006.  

»IDE bude mít nesporný vliv na meziroční 
zvýšení cestovního ruchu v České republice. 
Očekáváme nárůst o 20 %, možná i více. 
V Praze a celé ČR důkladně vybíráme místa, 
s nimiž hosty IDE seznámíme,« uvedl Radko 
Martínek, ministr pro místní rozvoj. Na jedná-
ní cestovních kanceláří v Praze naváže zhruba 
dvacet poznávacích výletů na trasách do regi-
onů ČR. Organizují se jako několikadenní 
tematické zájezdy do hlavních turisticky atrak-
tivních oblastí. 

Olomouc pro lepší bydlení 
Olomoučtí radní vyhlásili již 17. kolo výbě-

rového řízení na poskytování úvěrů z Fondu 
rozvoje bydlení města Olomouce, kde je  
k dispozici 21 milionů korun. »K vyhlášení 
dalšího kola jsme přistoupili vzhledem k vel-
kému zájmu olomoucké veřejnosti,« uvedl 
náměstek primátora Martin Novotný. Termín 
pro podání žádosti o úvěr je stanoven na obdo-
bí od 28. prosince 2005 do 30. ledna 2006. 

Dopravní priority Jihočechů a Dolních Rakous 
Případné obavy, že dálnice D3 a na ni nava-

zující rychlostní komunikace R3 nebude mít 
pokračování na rakouské straně, zcela rozptýli-
la 7. konference hejtmanů Jihočeského kraje a 
Horních Rakous 1. prosince v Linci. Hornora-
kouský zemský hejtman Josef Pühringer tam 
potvrdil, že výstavba rychlostní komunikace 
S10 ke společné státní hranici, je dopravní 
prioritou i pro rakouskou stranu a dokončena 
by měla být v rozmezí let 
2012 až 2014. 

»Ujištění, kterého se 
nám od hornorakouských 
sousedů dostalo, je pro nás  
významným argumentem  
při prosazování důležitosti 
stavby dálnice i rychlostní 
komunikace na území Jihočeského kraje coby 
součásti Eurokoridoru Sever-jih. Bohužel naše 
současná vláda si dosud neuvědomuje, že mo-
derní komunikace evropských parametrů je pro 
rozvoj jižních Čech nezbytná. Pokud stát ne-
změní svůj přístup k financování těchto staveb, 
hrozí, že rychlostní komunikace na rakouské 
straně nebude mít pokračování u nás, což ne-
smíme připustit,« řekl jihočeský hejtman Jan 
Zahradník. 

Hejtmani hovořili i o IV. železničním tranzit-
ním koridoru. Zatímco Jihočeši zastávají vizi 
dvojkolejné trati s max. rychlostí 160 km/h, 
rakouská spolková vláda počítá pro úsek Linz -
Summerau se železničním provozem po zčásti 
zdvojené a zčásti jednokolejné trati s maximál-

ní rychlostí 120 km/h. Původní termín dokon-
čení stavby se však zavázala zkrátit o pět let, 
takže méně nákladná modernizace tohoto úse-
ku by měla být hotova do roku 2012. Rakousko 
má totiž za to, že příprava nové trati pro vyšší 
rychlost by posunula začátek stavby o 10 až 20 
let. Protože železniční koridor by měl sloužit 
zejména nákladní dopravě, bylo by podle spol-
kové vlády žádoucí, aby jej dopravci začali 

využívat dřív, než si zvyk-
nou na novou silniční ko-
munikaci, která rovněž 
spojí oba regiony.  
Jihočeši se obávají, že 
snížením maximální možné 
rychlosti a hlavně nedodr-
žením dvojkolejnosti na 

rakouské straně vznikne úzké hrdlo, které bude 
omezovat plynulost dopravy v evropském kori-
doru Sever-jih. Podle hejtmana Zahradníka je i 
na zváženou, zda rozhodnutí o pouhé moderni-
zaci trati odpovídá cílům společné dopravní 
politiky EU.  

Jihočeský kraj i Horní Rakousy se však chtějí 
podílet na hledání kompromisního řešení,  
k čemuž by mohlo přispět i jednání s bývalým 
komisařem EU Péterem Balászem, jedním  
z koordinátorů evropských železničních pro-
jektů. »Se zemským hejtmanem Pühringerem 
jsme se proto dohodli, že Pétera Balásze spo-
lečně pozveme na návštěvu obou regionů,« 
dodal hejtman Zahradník. 

( t z )   

http://www.moderniobec.cz
http://www.nszm.cz


Zkuste si »sebesemletí« v Brně 
Na 15. ročníku mezinárodního veletrhu 

turistických možností v regionech Regiontour 
2006 se v lednu v Brně poprvé samostatně 
představí Plzeňský kraj, a to se zcela novým 
pojetím prezentace. Jak říká Olga Kalčíková, 
členka Rady Plzeňského kraje, je totiž 
»cestovní ruch především o zábavě«.  

Stánek Plzeňského kraje proto bude mít  
i nový vzhled – podobu známého kolovečské-
ho mlýna na přemílání starých bab ve sličné 
panny.  

Nejde pouze o vizuální změnu stánku, ale o 
přetvoření celkové koncepce, jejíž součástí 
bude originální funkční mlýn převezený z 
malé vesničky na Domažlicku. Návštěvníci, 
resp. návštěvnice veletrhu si budou moci »na 
vlastní kůži« vyzkoušet sebesemletí přímo na 
brněnském Výstavišti. 

Mosty dostávají šanci 
Jihočeská města a obce, kterým se doposud 

nepodařilo obnovit povodněmi poničené mos-
ty, by měly mít v nadcházejícím roce šanci 
získat nezbytné finance od státu. V uplynulých 
dnech je o tom informoval Jihočeský kraj, 
který se ujal role prostředníka mezi Minister-
stvem pro místní rozvoj (MMR) a obcemi, 
které užívají dosud zapůjčená mostní provi-
zória. Na území kraje jde o Český Krumlov, 
Kaplici, Zábrdí, Zbytiny, Římov a Pohorskou 
Ves. »Ministerstvo pro místní rozvoj uplatnilo 
ve státním rozpočtu na příští rok i finanční 
nároky na obnovy obecních mostů. Kontakto-
vali jsme proto příslušné obce a města a dopo-
ručili jim, aby, pokud tak ještě neučinily, požá-
daly ministerstvo o poskytnutí podpory na 
obnovu stálých mostů v rámci povodňového 
programu Státní pomoc při obnově území 
postiženého povodněmi v roce 2002. Jihočes-
ký kraj bude v této záležitosti zprostředkova-
telem informací a prostřednictvím krajského 
úřadu nabízí i praktickou pomoc zejména 
menším obcím, které nemají dostatek zkuše-
ností při zpracování nezbytné dokumentace 
pro předkládání žádostí do dotačních progra-
mů,« řekl Robin Schinko, první náměstek 
jihočeského hejtmana. 

Vše o »pasívních« domech 
Na dny 19. ledna 2006 v Mikulově a  

20. ledna 2006 v Hodoníně připravuje Ekolo-
gický institut Veronica seminář k problematice 
výstavby tzv. pasívních domů jako energeticky 
nejúspornějšího konceptu stavby.  

O svoje poznatky a znalosti se na semináři 
podělí průkopníci této technologie, jako jsou 
např. arch. Aleš Brotánek a arch. Mojmír Hu-
dec, z řad praktikujících akademiků Ing. Jan 
Novák (ČVUT v Praze), Ing. Bronislav Bech-
ník (VUT v Brně) a Ing. Roman Šubrt (Energy 
Consulting).  

Semináře jsou určeny pro projektanty rodin-
ných domů, pro zástupce realizačních firem i 
pro laické stavebníky a investory a vstup na ně 
je zdarma. Akci spolufinancuje evropský soci-
ální fond a státní rozpočet ČR. Více informací 
najdete na adrese http://www.veronica.cz/  . 
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Regenerace panelových domů: efektivně a úsporně 
Dvoudenní odborná celostátní konference 

Regenerace panelové výstavby se pod záštitou 
ministra pro místní rozvoj Radko Martínka 
uskutečnila v závěru minulého týdne v Hradci 
Králové. Hlavními mediálními partnery byly 
časopisy Moderní obec a Stavitel, oba z pro-
dukce vydavatelství Economia, a.s. 

Konference se zúčastnilo více než 200 odbor-
níků zabývajících se problematikou regenerace 
panelových budov. Zú-
častnili se zástupci státní 
správy a samosprávy, 
odborníci z významných 
technických pracovišť 
např. z Centra stavební-
ho inženýrství, České 
komory autorizovaných 
inženýrů a techniků, 
ČVUT v Praze, FAST 
VUT Brno.  

Ředitel odboru podpo-
ry bydlení Ministerstva 
pro místní rozvoj Jiří 
Klíma a ředitel Státního 
fondu rozvoje bydlení Jan Wagner přinesli 
delegátům informace o novinkách v legislativ-
ní části a financování regenerace panelové 
výstavby ve střednědobém horizontu. Zajímavé 
byly i poznatky z konkrétních posuzovaných 
staveb, především z oblastí úspory energií, 
sanace a zateplení obvodových plášťů, sanace 
plochých střech, výměny výplní stavebních 

otvorů, požární bezpečnosti, technických zaří-
zení budov. Hovořilo se i na téma novely záko-
na č. 406/2000 Sb., o hospodaření energií, 
stejně jako o dodržování předpisů o hospodaře-
ní s energií nebo o konkrétních formách pomo-
ci Svazu českých a moravských bytových druž-
stev vlastníkům panelové výstavby se získává-
ním dotačních titulů. Celkem bylo připraveno 
více než 30 odborných příspěvků pokrývajících 

všechny části regenerace 
od přípravy projektu 
přes financování až po 
praktickou realizaci 
regenerace. 
Účastníci konference tak 
získali důležité informa-
ce, které jim výrazně 
pomohou připravit a 
realizovat konkrétní 
regenerace panelového 
domu a v mnoha přípa-
dech rovněž ušetřit znač-
né finanční prostředky 
zbytečně vynakládané na 

odstranění nedostatků a vad již nedostatečně 
provedených prací. 

Z konference bude vydán přehledný sborník 
příspěvků včetně kontaktů na přednášející a 
autory příspěvků. Informace o konferenci lze 
nalézt rovněž na webových stránkách  
www.stavokonzult.cz . 

( t z )  

Mezi přednášejícími byl i JUDr. Jan Wagner, 
ředitel SFRB.                                     Foto: archív  

Společenství obcí mají sloužit menším sídlům 
Na téma nové formy meziobecní spolupráce, 

jak ji navrhuje pracovní skupina při odboru 
rozvoje územní veřejné správy Ministerstva 
vnitra, se minulý týden hovořilo na setkání 
starostů, které ve Středním odborném učiliště 
Horky nad Jizerou uspořádala Regionální škola 
obnovy venkova se sídlem v Poděbradech. 
Skupina je složena ze zástupců Komory obcí 
Svazu měst a obcí, Spolku pro obnovu venko-
va, odborné veřejnosti a pracovníků minister-
stva. 

Jak na setkání v Horkách uvedl ředitel odbo-
ru rozvoje územní veřejné správy Ing. Jaroslav 
Maršík, CSc., výchozí materiál pod názvem 
»Návrh věcného záměru novely zákona o ob-
cích (nová forma meziobecní spolupráce)« je 
dán k diskusi v plném znění na webové stránce 
http://www.mvcr.cz/sprava/index.html  pod 
odkazem Odbor rozvoje územní veřejné správy 
a dále Pracovní skupina pro problematiku ma-
lých obcí. 

Navrhovaná nová forma meziobecní spolu-
práce je pracovně označována jako »spo- 
lečenství obcí«, které by mělo právní subjekti-
vitu a bylo vytvořeno na dobrovolné dohodě 
dané uzavřenou zakladatelskou smlouvou.  

Nedílnou součástí této smlouvy, jejíž podstat-
né náležitosti by stanovil zákon, má být i sta-
novení rozsahu společného výkonu samostat-
ných i přenesených působností takto spolupra-
cujících obcí. 

Ministerstvo vnitra je názoru, že nová forma 
by měla být podpořena finanční motivací v tom 

smyslu, že za každou obec bude do společen-
ství stát dodávat určitou částku. Ta by měla 
zajistit, aby společenství obcí mohlo mít samo-
statné finanční hospodaření na základě garan-
tovaných příjmů. Dosavadní podíl všech obcí 
na sdílených daní – ať už by byly členy spole-
čenství, či nikoliv – by zůstal zachován, příspě-
vek pro společenství obcí by byl navíc jakýmsi 
bonusem. 

Celková suma výnosů ze sdílených daní by 
měla být pro obce, které by do společenství 
vstoupily, zhruba ve stejné výši, jakou dnes 
dostává ze sdílených daní město se stejným 
počtem obyvatel. Koeficient pro stanovení 
podílu společenství obcí na sdílených daních 
bude stanoven tak, aby velká města netaktizo-
vala a neusilovala o zapojení do společenství 
obcí ve snaze dál si zvýšit své příjmy. Minis-
terstvo vnitra předpokládá, že horní hranicí 
velikosti obce, s níž by se ještě pro společen-
ství obcí mohlo počítat, by bylo asi 10 tisíc 
obyvatel. 

Ze společných peněz by společenství obcí 
financovalo zejména společný program sociál-
ního a hospodářského rozvoje, ale například 
také svoji spoluúčast na společných projektech 
ucházejících se o podporu z národních či ev-
ropských zdrojů. 

( r š )  
 

Problematice společenství obcí se věnuje také 
lednové číslo Moderní obce, které vyjde 5. 1. 
2006.  

http://www.veronica.cz/
http://www.moderniobec.cz
http://www.stavokonzult.cz
http://www.mvcr.cz/sprava/index.html
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Pro Strom života je připraveno 3,5 miliónu korun 
Program Strom života Nadace Partnerství 

vyhlašuje nová grantová schémata pro rok 
2006. »V příštím roce rozdělíme 
na projekty zlepšující životní 
prostředí více než 3,5 miliónu 
korun, které jsme získali mimo 
jiné veřejnou sbírkou v průběhu 
ankety Strom České republiky 
roku 2005, a zejména díky pod-
poře společnosti Skanska, gene-
rálního partnera programu Strom 
života. Obce, školy, nevládní 
neziskové organizace i jednotliv-
ci mohou žádat o finanční podpo-
ru svých projektů až do 31. ledna 
2006,« uvedla Mirka Drobílková 
z Nadace Partnerství. 

Program Strom života Nadace 
Partnerství v roce 2006 podpoří 
nejen výsadby stromořadí a další zeleně podél 
cest a ve volné krajině, ale také obnovu stávají-

cích a vytváření nových zelených veřejných 
prostranství, parků, či výsadbu sadů ovocných 

dřevin, které najdou využití v 
místní ekonomice.  
Důležitým prvkem všech projek-
tů je aktivní partnerství, tedy 
zapojení veřejnosti – občanů, 
dětí, rodičů, místních nezisko-
vých organizací nebo firem do 
přípravy, a především realizace 
projektů, které přispějí ke zkva-
litnění životního prostředí. Pro-
jekty, které získají finanční pod-
poru grantového programu Strom 
života Nadace Partnerství budou 
známy v polovině března příštího 
roku. Podrobné informace a for-
muláře žádostí jsou k dispozici 
na www.nadacepartnerstvi.cz  

nebo www.stromzivota.cz . 
( t z )  

Letošním vítězem ankety je 
Pernštejnský tis. 

Dnes a zítra mají ve Štrasburku primátoři 
některých velkých českých měst naplánováno 
jednání o městské dimenzi strukturálních fondů 
EU. Hlavním bodem je jednání Komory statu-
tárních měst Svazu měst a obcí ČR (SMO) pod 
vedením jejího předsedy, primátora Opavy 
Zbyňka Stanjury, které se koná na pozvání 
předsedy SMO a poslance Evropského parla-
mentu Oldřicha Vlasáka. Čeští primátoři se 
však sejdou i s dalšími europoslanci. 

Nejdůležitější vzkaz, který chtějí primátoři 
vyslat evropským institucím i české vládě, zní: 
»Je nutné zajistit, aby města v ČR mohla po-
moc EU využít ke svému růstu a v souladu se 
svými potřebami. Protože pouze pomoc směřo-
vaná konkrétně a prakticky na komunity a 
městská centra může přinést další rozvoj.« 

Na závěr se zástupci statutárních měst z ČR  
o svých zkušenostech budou diskutovat s pri-
mátorkou Štrasburku Fabienne Keller, která 
skupině představí fungující projekt financova-
ný ze strukturálních fondů, jenž se ve Štrasbur-
ku podařil v oblasti dopravy uskutečnit. 

Jednání ve Štrasburku se účastní: Vladimír 
Hink (primátor statutárního města Jihlava), 
Dan Jiránek (primátor statutárního města Klad-
no), Vladimír Bártl (primátor statutárního měs-
ta Most), Zbyněk Stanjura (primátor statutární-
ho města Opava), Jiří Stříteský (primátor statu-
tárního města Pardubice), Petr Gandalovič 
(primátor statutárního města Ústí nad Labem) a 
Milada Halíková (primátorka statutárního měs-
ta Havířov). 

( t z )  

Čeští primátoři lobbují ve Štrasburku 

Jihočeši mají kvalitní úřad  
V celostátní soutěži, kterou vyhlásilo Minis-

terstvo vnitra v polovině letošního roku, získal 
Krajský úřad Jihočeského kraje cenu ministra 
vnitra Františka Bublana v kategorii Organiza-
ce dobré veřejné služby, a to jako jediný  
z krajských úřadů spolu s osmi městy České 
republiky.  

Do soutěže se mohly přihlásit úřady obcí a 
krajů, správní úřady, organizace veřejného 
sektoru, například nestátní neziskové organi-
zace, příspěvkové organizace a další organiza-
ce poskytující veřejné služby. V dalších dvou 
soutěžních kategorii získaly ceny jihočeská 
města Milevsko, Dačice a České Budějovice. 

Podpoří síť sociální integrace 
Rada Moravskoslezského kraje vyhlásila 

výzvu k předkládání akcí pro grantové schéma 
síť sociální integrace 2005. V rámci této vý-
zvy odbor sociálních věcí reaguje na výzvu 
předkládací akce – opatření priority 3.2. – 
podpora integrace v regionech. Výzva byla 
vyhlášena dne 15. listopadu 2005 s termínem 
ukončení příjmu žádostí k 13. lednu 2006 do 
12 hodin k odboru regionálního rozvoje Mo-
ravskoslezského kraje.  

Datum oznámení výsledků výběrového pro-
cesu bude v dubnu 2006. Doba trvání projektu 
je 1,5 roku a bude ukončena 30. dubna 2007, 
včetně závěrečné zprávy. Jde o poskytnutí 
nevratné přímé dotace. Výše finanční podpory 
činí 10 % z krajského rozpočtu, 10 % z obec-
ního rozpočtu a 80 % z Evropských strukturál-
ních fondů. 

O regeneraci brownfields  
Zanedbaný a nevyužitý pozemek či objekt 

na katastru obce může být noční můrou každé-
ho starosty.  

Jak je možné přistoupit k řešení těchto pro-
blémových nemovitostí, naznačil seminář, 
který na sklonku listopadu pod záštitou první-
ho náměstka hejtmana Jihomoravského kraje 
Milana Venclíka pořádala Regionální rozvojo-
vá agentura jižní Moravy (RRA JM). Seminář 
byl určen pro obce s rozšířenou působností  
v kraji, jimž měl pomoci pochopit význam 
aktivní role místní správy a ozřejmit vhodné 
nástroje pro její uplatňování v procesu regene-
race brownfields.  

Zainteresovaným obcím byla zároveň nabíd-
nuta potřebná asistence. Jihomoravský kraj si 
uvědomuje naléhavost problematiky brown-
fields. Vzhledem k náročnosti a složitosti této 
problematiky bude shromažďovat potřebné 
informace s výhledem na možností využití 
zdrojů ze strukturálních fondů v období 2007 
až 2013. Podle Vladimíra Gašpara, ředitele 
RRA JM, bude při analýze informací a násled-
né regeneraci brownfields možné využít i 
služby a zkušenosti této regionální rozvojové 
agentury.  

Ukrajinským městům pomáhají i zkušenosti z ČR 
Ve dnech 23. 11. až 1. 12. přijelo do Česka 

na pozvání společnosti BermanGroup 17 před-
stavitelů devíti ukrajinských měst. Akce se 
uskutečnila v rámci projektu USAID, jehož 
cílem je nastartovat na Ukrajině ekonomický 
rozvoj na místní úrovni. 

Účastníci postupně navštívili Kutnou Horu, 
Pardubice, Olomouc a Plzeň jako příklady 
měst úspěšně realizujících různé projekty eko-
nomického rozvoje. Všude se sešli se svými 
českými kolegy, s nimiž hovořili o aktivitách 
na podporu ekonomického rozvoje v ČR, pří-
pravě průmyslových zón a získávání investorů, 
strategickém plánování a podpoře rozvoje ces-
tovního ruchu. Nejvíce byla delegace překva-
pena a inspirována aktivitou českých měst  
v oblasti přípravy a řízení rozvoje průmyslo-

vých zón. Vnější investor je dnes ukrajinskými 
městy vnímán spíše jako zdroj řešení místních 
problémů než jako zákazník, o něhož je třeba 
soutěžit. Naopak v oblasti komunikace s malý-
mi a začínajícími podnikateli udělala i ukrajin-
ská města dost práce a často provozují za po-
moci donorských agentur zřízená centra pod-
pory podnikání a centrální kontaktní místa pro 
podnikatele, na kterých lze vyřídit potřebnou 
agendu během jediné návštěvy. 

V závěrečném hodnocení se ukrajinští zá-
stupci shodli na tom, že české zkušenosti jsou 
pro ně přínosné a ukazují jim, že se v posled-
ních zhruba dvou letech vydali dobrou cestou, 
ke které patří i ochota »otevřít se světu«. 

 

T o m á š  V l a s á k ,  B e r m a n G r o u p   
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